
 

 
 

Opracowanie: Fundacja Młodzi Ludziom 
 

 

„Groźba karalna” 
 

 

Przestępstwo to przewidziane jest w kodeksie w Art.  190 k.k. 

§ 1. Kto grozi innej osobie popełnieniem przestępstwa na jej szkodę lub 

szkodę osoby najbliższej, jeżeli groźba wzbudza w zagrożonym uzasadnioną 

obawę, że będzie spełniona,podlega grzywnie, karze ograniczenia wolności  

albo pozbawienia wolności do lat 2. 

§  2.   Ściganie następuje na wniosek pokrzywdzonego. 

Oznacza to, że  groźba karana jest przestępstwem. 

Przestępstwo to  polega  na  grożeniuinnej osobie popełnieniem  przestępstwa 
na jej szkodę lub szkodę osoby jej najbliższej. Warunkiem niezbędnym aby 
można było mówić o przestępstwie groźby  karalnej  jest  to,  że  to  grożenie 
musi wywołać w pokrzywdzonym realną obawę ze zostanie spełniona. 

Ta realna obawa spełnienia jest dość subiektywna, jednak  polega  na tym,  że 

sam pokrzywdzony, który dokonuje oceny swojej sytuacji  traktuje  te groźby 

jako realne, możliwe do spełnienia, wywołujące  strach.  Adresat  groźby  nie 

musi mieć pewności,że dojdzie do  realnego  spełnienia  groźby.  Do 

przestępstwa dochodzi gdy przewiduje i obawia się, że zapowiadane zdarzenie 

faktycznie nastąpi, że sprawca spełni swoje groźby. 

Jeżeli   zachowanie    sprawcy    takiej    obawy nie wywołuje, nie ma tu mowy 
o przestępstwie groźby karalnej, co najwyżej o  przestępstwie  usiłowania 
takiego przestępstwa. 

Każdorazowo         ważna      jest intencja sprawcy i stan 
wywołany u pokrzywdzonego. 

Groźby karalne mogą być formułowane w różny sposób: 

1. Słownie czyli w sposób bezpośredniej wypowiedzi do osoby do której są 
kierowane, również w czasie rozmowy telefonicznej, 

2. Pisemnie – wiadomości e-mail, smsy, listy 

3. Może to być nawet gest 

W groźbach tych sprawca zawiera zapowiedź aktu przemocy w stosunku do 
pokrzywdzonego lub osoby mu najbliższej, zniszczenia mienia, bądź 
ujawnienia kompromitujących, poufnych informacji, oczywiście pod 
warunkiem, że takie ujawnienie narusza przepisy prawa. 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Osoba


Należy wskazać, że przestępstwo to ma charakter umyślny. 



Adresatem groźby nie może być osoba prawna,  gdyż  ze  swojej  natury  nie 
może odczuwać obawy  (strachu,  lęku),  natomiast  może  nią  być  osoba 
fizyczna reprezentująca osobę prawną. 

 
 
Nie każda groźba stanowi przestępstwo. 

 
Nie stanowi groźby zapowiedź spowodowania postępowania karnego lub 

innego postępowania, w którym może zostać nałożona administracyjna kara 

pieniężna, jeżeli ma ona jedynie na celu ochronę prawa naruszonego 

przestępstwem lub zachowaniem zagrożonym administracyjną karą 

pieniężną. 

Przestępstwo groźby karalnej w orzecznictwie: 
 

 Informacja     o     przestępstwie     już      popełnionym nie stanowi groźby 

w rozumieniu art. 190 § 1 k.k (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Poznaniuz 

dnia 31 stycznia 2022 r., II AKa 239/21, LEX nr 3322546), 

 w przypadku przestępstwa z art. 190 §  1  k.k.  skutek  jest  ze  swojej 

istoty okolicznością oderwaną  od  samego  działania  sprawcy.  Nie  jest 

też tak, że lęk przed spełnieniem groźby musi być wywołany wyłącznie 

zachowaniem sprawcy kończącym się z chwilą jej wyrażenia, ale mogą 

go katalizować inne okoliczności, w tym także późniejsze zachowanie 

sprawcy  (Wyrok  Sądu  Apelacyjnego  w   Poznaniu   z   dnia 27   maja 

2021 r., II AKa 34/21, LEX nr 3196739), 

 treścią groźby musi być zapowiedź popełnienia przestępstwa. Istotą 

groźby jest bowiem oddziaływanie na psychikę drugiej osoby przez 

przedstawienie zagrożonemu zła, które go spotka ze strony grożącego 

albo innej osoby, na której zachowanie grożący  ma  wpływ 

(Postanowienie Sądu Najwyższego z dnia  15  maja  2019  r.,  V  KK 

102/19, LEX nr 2657465), 

 Dla wyczerpania znamion występku z art. 190  §  1  k.k.  nie  jest 

wymagane     istnienie    poczucia    strachu    przed       osobą         sprawcy, 

a wyłącznie obawa spełnienia gróźb  przez  niego  wypowiadanych. 

(Wyrok Sądu Apelacyjnego w Katowicachz  dnia  29  marca  2019  r.,  II 

AKa 13/19, LEX nr 2775722). 

https://sip.lex.pl/%23/jurisprudence/523290435/1/ii-a-ka-34-21-wzbudzenie-obawy-jako-znamie-grozby-karalnej-wyrok-sadu-apelacyjnego-w-poznaniu?cm=URELATIONS


Jak należy postępować z groźbami wypowiedzianymi pod naszym 

adresem w cyberprzestrzeni? 

Takie groźby również mogą spełniać przesłanki groźby karalnej. Aby groźby 

wypowiadane, wypisywane pod naszym adresem w cyberprzestrzeni były 

karalne to tak jak w przypadku tradycyjnej formy muszą wywoływać w nas 

przewidziany w ustawie skutek - uzasadnioną  obawę,  że  wypowiedziane 

groźby zostaną spełnione. 

Tak jak w przypadku gróźb werbalnych, tak w  przypadku  cyberprzemocy 

ważne jest możliwość udowodnienia działania  sprawcy,  czyli 

udokumentowanie takich wypowiedzi. 

Jeśli wypowiedzi zawierające groźby zostały opublikowane w serwisach 

społecznościowych, na forach, to aby móc udowodnić popełnienie 

przestępstwa trzeba je udokumentować, zebrać dowody na jego popełnienie, 

np. wykonać zrzut ekranu, zachować wiadomość e-mail, sms, w taki sposób 

żeby można było zidentyfikować nadawcę. 

To przestępstwo ścigane jest na wniosek pokrzywdzonego. 
 
Jeżeli jesteśmy przekonani,  że  do  niego  doszło  należy  zawiadomić  Policję 

bądź Prokuraturę i złożyć wniosek o ściganie. 

Złożenie wniosku o ściganie nie musi odbyć się  z  zachowaniemjakieś 

szczególnej formy. Nasze oświadczenie – ustnie do protokołu bądź na piśmie 

musi zawierać wniosek pokrzywdzonego o ściganie i ukaranie sprawcy 

przestępstwa. 

Od chwili złożenia wniosku postępowanie toczy się dalej z urzędu. 

 
Jeżeli po przeprowadzeniu postępowania zostanie potwierdzone, iż do 

przestępstwa doszło to jego sprawca może zostać ukarany grzywną, karą 

ograniczenia wolności albo karą pozbawienia wolności do lat 2. 

W przypadku problemów prawnych, potrzeby pomocy zapraszamy do 

korzystania z punktów nieodpłatnej pomocy prawnej i nieodpłatnego 

poradnictwa obywatelskiego. 



Na stronie https://np.ms.gov.pl znajduje się prosta wyszukiwarka w której 

znajdziecie Państwo wszystkie dostępne w Polsce punkty tej pomocy. 

https://np.ms.gov.pl/

	Opracowanie: Fundacja Młodzi Ludziom
	„Groźba karalna”
	Oznacza to, że  groźba karana jest przestępstwem.
	Nie każda groźba stanowi przestępstwo.
	Jak należy postępować z groźbami wypowiedzianymi pod naszym adresem w cyberprzestrzeni?
	To przestępstwo ścigane jest na wniosek pokrzywdzonego.

